
V Soběslavi 17.11.2019
O Svobodě

Ga 5,13

1. čtení: Gn 2,7-9 + 15-17

Kázání: Gal 5,13  Vy jste byli povoláni ke svobodě, bratří. Jen nemějte svobodu za příležitost k
prosazování sebe, ale služte v lásce jedni druhým.  Vždyť celý zákon je shrnut v jednom slově:
Milovati budeš bližního svého jako sebe samého!

17. listopad – před 30-ti lety se stalo něco velikého, byli jsme osvobozeni..politicky, občansky, 
lidsky, z vězení, z otroctví idiotských komunistických blábolů – a díky za to..díky Bohu i těm 
statečným lidem...My křesťané společně se Židy to můžeme vidět na pozadí příběhu o vysvobození 
z Egypta..jenže po tom následovalo co? Život ve vnější svobodě..už ne otrokáři a bič nade 
mnou...už moje volba..a nikdy ne jenom moje..vždycky ti okolo...a tak 40 let učení se svobodě na 
poušti...a pak? Stejně znova do nesvobody...proč? Protože přestali hledět na druhé...přestali hledat 
dárce svobody...

A teď tohle...Vy jste byli povoláni ke svobodě, bratří. Jen nemějte svobodu za příležitost k 
prosazování sebe, ale služte v lásce jedni druhým. … ale co to je za svobodu? Služte...sluha, otrok, 
to je to samé...

Tak co to my křesťané neseme za svobodu tomuto světu, jakou svobodu nabízíme?

Svoboda, že já budu svým pánem..ale co ze mě? Ve mně je toho tolik..včetně touhy se svobody 
zbavit..nenést tu zodpovědnost, nemít ty výčitky, že jsem mohl nebo měl udělat něco jiného, 
lepšího. Jsou ve mně touhy, které nemají se svobodou nic společného...stávám se otrokem svých 
vlastních tužeb a přání a  nenplnitelných představ
Nejsem náhodou nejsvobodnější, když nemyslím na sebe? Když se nemusím furt hodnotit a 
zkoumat? Když mi o něco jde? O něco jiného nebo o někoho jiného..než jen furt ten ušmudlaný já.

Jaká je ta svoboda, kterou nám nabízí Bůh? Co to je za svobodu, ve které v lásce sloužím tomu 
druhému?

Obraz z manželství...to je vlastně krásný obraz – a v bibli častý obraz vztahu Boha a mě, nás – asi 
nejlepší obraz svobody, jaký jsem poznal. Protože mladý člověk je svobodný – mládí, svoboda (byli
to mladí studenti, kteří svobodu tolik chtěli, že se nechali zmlátit) ale mladý je ještě svobodný –totiž
není ženatý...a po čem nejvíc touží? Po tom druhém...je svobodný a přitom není...Je svobodný 
samotou a člověk cítí, že v samotě té svobody je hodně ale je nějaká chudá...A pak najde nebo 
dostane ženu...a rázem už není svobodný ale vlastně je...je té svobody mnohem víc...může teď 
mnohem víc protože ve dvou je těch možností mnohem víc. Takže manželství. A kdy se v 
manželství cítíte svobodní? No, když je to mezi Váma dobrý...když milujete toho druhého a jste 
milováni...Svoboda je možná jenom v míru – v lásce – mezi lidma ...proto miluj
Jenže to je tolik práce...jako by svoboda vyžadovala tolik práce. Protože svoboda s tím druhým, s 
těmi druhými je možná pouze v lásce. Bez lásky není svoboda. 

A tady najednou přichází to největší tajemnství, kterého se nějak v naší víře dotýkáme...Že Bůh je 
láska. Bez lásky není svobody. Bůh je láska. Bez Boha není svobody.

Vy jste byli povoláni ke svobodě, bratří. I sestry. Jo, to jo. Díky Bože.
Jen nemějte svobodu za příležitost k prosazování sebe, - to je samota a v samotě není svobody
ale služte v lásce – v Bohu, Bůh je láska



jedni druhým.  
Vždyť celý zákon je shrnut v jednom slově: Milovati budeš bližního svého jako sebe samého! - to je
náš křesťanský, Boží, příspěvek ke svobodě.

Nevíme přesně, co to ta svoboda je. Jenom tušíme, že je to něco, něco velikého, co je dobré, co z 
nás dělá lidi, co je vskutku Boží. Tím jsme jeho obrazem. Naše svoboda mu stála za život vlastního 
syna. A je naším úkolem ji stále hledat, zkoumat, učit se jí...není dopředu dáno, co to je...to by 
nebyla svoboda – to byl prostě jenom úkol, jenom práce, kterou je potřeba udělat..a práci můžou 
dělat stroje..nebo andělé...naopak, svobodu můžeme a máme objevovat..A objevitelská výprava, to 
Vám řekne každý dítě..to je svoboda..to fouká vítr do vlasů, to šumí oceán, to najednou nemyslím 
na sebe a jsem svobodný... protože se něco nečekaného blíží..něco, co bych sám nevymyslel, 
nepředstavil si, nevyrobil..něco, co není jenom ze mě

Svoboda je dar Boží člověku...a je možná jenom v Bohu... A Bůh je láska.

Není svobody bez lásky.

Amen


